
Kdy to je? 
Kdy to začíná? When does it start? 
Jak se máte? – Mám se dobře. 
Co děláš? – Teď? – Stojím tady a mluvím. 
Co děláš zítra? – Zítra se učím anglicky. Studuju češtinu. 
Co studujete? – Studuju medicínu. 
Kdy vstáváš? V šest třicet. 
Odkud jsi? – Jsem z Ostravy. 
To je Slovensko? – Ne, to je Česká republika. 
To je tvoje kamarádka? 
Jaká je tvoje kamarádka? –Moje kamarádka je hodná (nice) / milá (nice). 
Jaký sport děláš ráda? – Ráda lyžuju. 
Kolik máš let? – Mám 23 let. 
 
 
Mám auto. Zítra máme test. 
Mám sestru. < sestra 
 
 
Jaký je Petr? Petr je velký. 
Jaká je Eva? Eva je velká. 
Jaké je pivo? Pivo je velké.   
 
Jak se máš? How = adverb 
Hraju fotbal. Hraju fotbal dobře. =  Jsem dobrý fotbalista. 
Jak hraje dneska Messi? – Špatně. Dobře. Normálně. 
 
Messi hrál dobře. = he played well/was playing 
Messi hraje dobře. = plays/is playing 
Messi bude hrát dobře. = will play well/.. 
 
 
Mám rád maminku. = I like my mother. 
Mám rád pivo. 
 
 

New verbs 
bydlet: to live    Kde bydlíte? – Bydlím na ulici [streetname]. 
Bydlím v Brně. < Brno 
vidět: to see    Vidím = I see. 
 
 
vědět* vím: to know   Nevím = I do not know. 
jíst* jím: to eat    Jím chleba = I eat bread. Nejím maso = I do not eat meat. 
 
VERBS WITH PREPOSITIONS 
Dívat se na televizi = watch TV / look at TV 
dívat se na knihu < kniha = to look at the book 
těšit se na víkend = to look forward to weekend. 
 



bydlím na Leitnerově < Leitnerova 
bydlím na ulici Leitnerova 

Match the sentences 
1. Bydlím v Praze. F 
2. Mluvím docela dobře anglicky. E 
3. Učím se česky. G 
4. Večeřím v restauraci. H 
5. Nevidím dobře. B 
6. Nevím, kolik je hodin. A 
7. Jím všechno. C 
8. Těším se na víkend. D 

 

A. I don't know what time it is. 
B. I don't see well. 
C. I eat everything. 
D. I'm looking forward to the weekend. 
E. I speak English quite well. 
F. I live in Prague. 
G. I'm learning Czech. 
H. I have dinner in a restaurant.

 
 

Martin – Martina – Martinovi –Martine – Martinem 
Bydlím v Praze. < Praha 
Bydlím v Brně. < Brno 
Večeřím v restauraci. < restaurace 
Studuju v Brně. 
 
všechno = everything 
Jím všechno. 
 
dívat se na film < dívám se na film 
těšit se na oběd < I look forward to lunch 
Těším se na test. 
 
OCHUTNÁVKOVÁ PIVNICE: Lidická 
U Alberta: Pellicova 

Match the questions with the answers (proč? why? – protože = 
1. Proč studuješ češtinu? N 
2. Proč tancuješ?  M 
3. Proč nebydlíš v hotelu? K 
4. Proč neposloucháš Mozarta? B 
5. Proč hodně (a lot) cestuješ?  H 
6. Proč v sobotu spíš dlouho (longtime)? I/F 
7. Proč v pondělí spíš dlouho? F/I 
8. Proč neumíš dobře lyžovat? A 
9. Proč se nedíváš na ten film?  O 
10. Proč nemyslíš na ty kamarády? C 
11. Proč nemluvíš španělsky? D 
12. Proč nejíš maso? E 
13. Proč nepiješ pivo?  G 
14. Proč studuješ v Brně?  J 
15. Proč nemáš peníze? L 

 
 

A. Protože nerad/a lyžuju. 

B. Protože nemám rád/a klasickou hudbu (music). 

C. Protože nemám rád/a ty kamarády. I do not like 

D. Protože neumím španělsky. „I can´t speak…“ 

E. Protože jsem vegetarián/ka 

F. Protože jsem unavený/á. (tired) 

G. Protože nejsem alkoholik/alkoholička. 

H. Protože rád/a cestuju. 

I. Protože rád/a spím dlouho (long). 

J. Protože se mi Brno líbí. … I like Brno 

K. Protože je to moc drahé. (too expensive) 

L. Protože rád/a nakupuju. 

M. Protože rád/a tancuju. 

N. Protože rád/a mluvím česky 

O. Protože se nerad/a dívám na televizi.

 



peníze = money penis 
skoro = almost 
samozřejmě = of course 
Mám/nemám   stát* stojím = to cost, to stand 
 
Na náměstí Svobody stojí černý penis. 
 
poslouchat = to listen 
poslouchat hudbu = to listen music (< hudba) 

Hotovo = done/finished? 

Use the verb „mít“ in correct forms 
Observe most frequent „mám“ phrases 
Mám se dobře. I am fine. 
Máš se dobře. you are fine. 
Má se dobře. S/He is fine. 
 
Jak se má Florian? 
 
Jak se má Petr? – Dobře.    How is Petr? 
Jak se máš?      How are you? 
Jak se máte?      How are you (formal). 
----- 
Máte (vy) problém?     Do you have a problem? 
Mám problém. / Nemám problém. 
Máš (ty) hlad?       Are you hungry? 
Mám (já) žízeň.      I am thirsty. 
 
Mám 34 let. 
Kolik máte let? = „how old are you“ 
 

1. Hrát fotbal. > Rád hraju fotbal. = I like to play football. 

2. Mám rád fotbal. = I like football. 

3. Jsem rád, že studuju v Brně. I am happy that I study in Brno. Jsem rád, že píšeš dobře test. 

 
Jsem rád, že pracuju na Masarykově univerzitě. I am happy I work here. 
Myslím, že zítra je test. I think that there is a test tomorrow. 
 
 
Rád/a + verb:  
1) jsem (I am happy)   Jsem rád, že studuju v Brně. Jsem rád, že můj test je dobrý. 
2) mám (I like someone/something) Mám rád fotbal. Mám rád maminku. 
3) other (I like to do..)   Rád hraju fotbal. 
 
že = that 
Myslím, že = I think that 
 
Drinks: pivo, káva, víno, kofola, čaj, kakao… 
Food: jablko, banán, maso, chleba, brokolice, sýr… 



Family: sestra, matka, otec 
 
Mám rád + object 
Mám rád pivo = I like beer. Mám rád víno = I like wine. 
Mám rád sestru, mám rád maminku. 
 
 
Actions (= verbs): tancovat, cestovat, sportovat, spát 
Rád tancuju, rád cestuju… I like to dance, to travel (performing it) 
 
Jsem rád = I am happy. 
 

Fill in BÝT RÁD (jsem rád = I am happy), MÍT RÁD (mám rád + 
person/thing), RÁD + verb (action), in correct forms, use 
positive or negative forms 
 

1. (vy)  Rádi pijete pivo? do you like to drink beer 

2. Neradi pijete pivo. = you do not like drinking beer 

3.  (vy)  Máte rádi pivo? = do you like beer 

4. Alena  nemá ráda guláš.  She does not like it 

a.  Alena nerada jí guláš. She does not like to eat it. 

5. (já)  Rád/a jím špagety. × Mám rád/a špagety. 

6.  Eva  JE RÁDA, že studuje v Brně. She is happy she studies in Brno. 

7. Eva  není RÁDA, že studuje v Brně. She is not happy she studies in Brno. 

8. Eva  NERADA studuje v Brně.  She does not like to study in Brno 

9. Já a můj kamarád  máme rádi sport.   we like sport 

10. Já a můj kamarád rádi sportujeme.  we like to play sport 

11. (on)  Nerad nakupuje. 

12. Já a můj kamarád  máme rádi fotbal. × Já a Petr rádi hrajeme fotbal. 

13. (ty)  Rád máš volno?   Mám volno. = I have free time. 

14. Jsi rád, že máš volno?  Are you happy that you have free time? 

15. (on)  Nerad sportuje. 

16. (já)  Rád/a jím zeleninu. 

17. Eva  není ráda, že je ve škole.  She is not happy that she is in school. 

18. (ty)  Jsi rád, že máš volno? 

19. Alena  nemá ráda pivo.  

20. (vy)  Rádi pijete kávu? 



Petr rád pije pivo = Peter likes to drink beer . 

Alice ráda pije pivo. = She likes to drink beer. 

Rádi pijeme pivo. = We like to drink beer. 

Petr a Alice rádi pijou pivo = they like to drink beer 

 

Modal verbs 
 
muset: to must/to have to Musím studovat. Jste nemocný, musíte odpočívat. 
nemuset: to not to have to Zítra je víkend, nemusím studovat. Jste zdravý, nemusíte odpočívat. 
moct*, můžu: can  Zítra je víkend, můžu odpočívat. 
nemoct*, nemůžu: can not  Zítra je test, nemůžu odpočívat. 
umět, umím: know how to Umím mluvit česky. = Umím česky. Umím hrát poker. 
 
Jak umíte? What languages you can speak? 
Umím česky. 
Umím anglicky. 
Umím hebrejsky. 
Umím estonsky. 
Umím norsky. 
Umím tamilsky. 
Umím portugalsky. 
Umím německy. 
Umím rusky. 
Umím japonsky. 
Umím arabsky. 
Umím řecky. 
Umím kazašsky. 
Umím esperanto. 
 

Choose the modal verb. 
1. Zítra máme volno, a proto nemůžeme /nemusíme/neumíme brzo vstávat. (… day off … and that is 

why … wake up early) 

2. Ty můžeš/umíš/musíš  dobře česky.  

3. Dneska se nemůžu/musím/umím učit, protože zítra píšeme test. 

4. Když jsem nemocný, musím/neumím/nemůžu jít do školy.= go to school 

5. Když mám žízeň, umím/musím/nemůžu pít. 

6. Zítra je škola, a proto můžeme/umíme/musíme brzo vstávat.  

7. Ty můžeš/umíš/musíš dobře hrát fotbal, Lioneli.  

8. Když jsem nemocný, musím/neumím/nemůžu být doma. = to be/stay home 

9. Když mám hlad, umím/musím/nemůžu jíst. 

 
KDY? – Kdy je test? = When? (question word) 
KDYŽ = when (conjuction) Když studuju, piju čaj = when I study, I drink tea 
 


